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Slovo starosty 
VÁŽENÍ  SPOLUOBČANÉ 

Dostává se Vám do rukou poslední vydání zpravodaje volebního období 2006 
- 2010, takže bychom měli bilancovat, co se podařilo a co se nepodařilo.  

Bez ohledu na volební agitace jednotlivých volebních stran z roku 2006 se 
během necelého půlroku po svém ustavujícím zasedání zastupitelstvo sjednotilo a  
rozhodovalo téměř  jednomyslně o obecních záležitostech.  

Tímto způsobem se podařilo: 
- dokončit změnu územního plánu č.4 – která se dělala mimo jiné pro možnost 

výstavby požární zbrojnice za humny nad obecním úřadem, 
- vypracovat projekt včetně získání stavebního povolení na výstavbu víceúče-

lového objektu (požární zbrojnice/knihovna/tech. služby obce) 
- vypracovat projekt včetně získání stavebního povolení na revitalizaci základní 

a mateřské školy, 
- odstranit rozpadající se nebezpečnou budovu požární zbrojnice u školy a na 

tomto místě vybudovat dětské hřiště, 
- nastěhovat obecní techniku Jednotky sboru dobrovolných hasičů do nových 

pronajatých prostor, 
- provést opravu zdevastované budovy kina, 
- kácení nejnebezpečnějších topolů kolem potoka v Rékoví, 
- prodloužení vodovodu a plynovodu za humny u hájíčka 
- projekty na vybudování plynovodu a komunikace za humny pod hřištěm 
- rozšíření distribuční sítě NN pro 20 RD na Honcích 
- projekt na vybudování místní komunikace za humny nad saunou, 
- studii výstavby místních komunikací v lokalitách Za humny,  Loučky, Honce. 
- zakoupení domu č. 182, který se stal prozatímním útočištěm pracovní skupiny 

obecních zaměstnanců. 

Největším dílem v minulých dvou letech bylo budování splaškové kanalizace, 
jejímž investorem je Svazek obcí pro vodovody a kanalizace Šlapanicko. Obec 
Viničné Šumice je členem tohoto dobrovolného svazku obcí a je přispěvatelem na 
výstavbu kanalizace a na všechny související náklady spojené s touto stavbou v na-
ší obci. Kromě skutečnosti, že po dobu výstavby byla vesnice doslova a do písme-
ne přeoraná naruby, což přinášelo nám všem nemalé trable a soužení s dostupností 
k domům, prašností, blátem, hlukem - se při výstavbě kanalizace podařilo uskuteč-
nit další práce. Jednalo se o výměnu rozpadlé dešťové kanalizace na kraji Vitovské 
ulice, sanaci propadající se vozovky u cukrárny, kompletní nový povrch na hlav-
ním průtahu silnice od Kovalovic směrem na Pozořice, výměna obrubníků a gene-
rální oprava chodníků podél této silnice. Obnovené povrchy získaly všechny dosa-
vadní místní komunikace, na nichž byly zasanovány předchozí zásahy z budování 
plynovodu a vodovodu. Pevnou a bezprašnou konstrukci získaly dosavadní účelové 
komunikace (polní cesty) – dosud v délce 1400 metrů. V nejbližší době bude do-
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končen povrch na  zbývající části polních cest „u háječka“ v délce 330 metrů.  

V kulturní oblasti byl každoročně uspořádán obecní ples, jehož „zvuk“ daleko 
přesahuje hranice obce. Obnova tradice pochovávání basy před masopustem se 
rovněž těší zájmu obyvatelstva. Taktéž obecní zabíjačky, které vstoupily do kolori-
tu života obce obětavostí několika nadšenců jsou pozitivně vnímány. Po tři roky, 
kromě toho letošního, kdy obecní rozpočet byl seškrtán na tzv. životní minimum, 
obec vypomáhala s pořádáním tradičních krojovaných hodů. Popularitu si získala i 
martinská zábava „jen tak“ a setkání sousedů u živého betléma na Štědrý den.  
Setkávání jubilantů je taktéž novinkou pro nejzkušenější obyvatele obce. Samo-
zřejmostí se stalo vydávání kalendáře Mikroregionu Rokytnice. 

Pro občany bylo na obecním úřadě vybudováno pracoviště CZpoint, které 
velmi usnadňuje komunikaci s úřady státní správy. Na tyto úřady již nemusíte 
chodit, potřebná potvrzení získáte dálkovým přístupem z našeho obecního úřadu.  

Co se nepodařilo: 
Získat dotaci na výstavbu víceúčelové budovy a revitalizaci areálu základní a 

mateřské školy. 
Oba dva projekty byly připraveny k žádosti o dotaci v době, kdy již bohužel 

dotační tituly na takovéto stavby nebyly vyhlášeny. Naděje však ještě neskončila, 
dotační program ze strukturálních fondů EU je vypsán do roku 2013 a možná se 
dočkáme opětovné výzvy k podání žádostí. Nepostavením víceúčelové budovy 
zůstává technika Jednotky sboru dobrovolných hasičů v pronajatých prostorách 
zcela na odlehlém konci obce, což přes jisté výhody má velký handicap v prodlou-
žení výjezdových časů k zásahům. V drtivé většině obcí je hasičská zbrojnice 
umístěna v centru obce. Výstavbou této budovy mělo být vyřešeno i sociální 
zázemí obecních zaměstnanců a potřebné techniky. Nerealizováním revitalizace 
základní a mateřské školy neustále bojujeme s neuspokojivým umístěním dětí do 
mateřské školy, školní tělocvičnou a dalšími potřebnými prostorami pro školní 
výuku a učitele školy. 

Nepodařilo se dokončit povrch části polních cest, v obydlené části, tam, kde 
započala stavba kanalizace. V těchto chvílích se vrací naděje, že pokud se opět 
někomu nepodaří dílo zhatit, ať již jakýmkoliv způsobem, bude i místní část „u 
háječka“ mít před začátkem zimy zpevněnou bezprašnou cestu. 

Taktéž se nepodařilo udělat pořádek v pozemcích. Jedná se o některé veřejné 
cesty a plochy jejichž majiteli jsou soukromé osoby. Některé veřejné plochy, které 
byť by byly vnímány jako obecní, jsou ve vlastnictví Českého státu nebo Jihomo-
ravského kraje. Již přes dva roky usilujeme o jejich převod na obec, ale je to ještě 
běh na dlouhou trať. 

Závěrem děkuji všem aktivním občanům, kteří pozitivním způsobem spolu-
pracovali při vytváření zdravých a dobrých životních podmínek v naší obci, zastu-
pitelstvu, které prodělalo zátěžový test – zvláště v posledním roce, kdy jednalo 
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během 8 měsíců desetkrát. (V příštím volebním období to bude standart, neboť 
devítičlenné zastupitelstvo nebude mít radu a bude se tedy scházet častěji.) 
Poděkování patří členům rady, která se scházela každých 14 dní, dále výborům – 
kulturnímu, finančnímu, kontrolnímu a pro dopravu a pořádek, které pracovaly 
vždy podle potřeby a připravovaly podklady pro jednání zastupitelstva. Poděkování 
patří taktéž komisi stavební a životního prostředí, které připravovaly podklady pro 
jednání obecní rady. Děkuji pracovnicím obecního úřadu za jejich pracovní nasa-
zení, zvláště v mimopracovní době kdy probíhala většina jednání orgánů obce, paní 
uklízečce, připravující pro úřad vždy vzorně čisté pracovní prostory. Dík patří paní 
knihovnici za vzorné vedení obecní knihovny, všem pracovníkům nádvorní čety, 
kteří v jakémkoliv počasí se starali o pořádek a vzhled naší obce. Obci Viničné 
Šumice přeji, aby z komunálních voleb vzešlo pracovité a slušné zastupitelstvo 
spravující tuto obec po další 4 roky. Zcela na závěr agituji na všechny, kteří mají 
volební právo (nad 18 roků věku) aby tohoto svého práva využili a přišli ve dnech 
15. a 16. října do volební místnosti na obecním úřadě k volbám. 

      Petr Kříž, starosta obce 
 
 
ZPRÁVA O SPLAŠKOVÉ KANALIZACI 

Výstavba splaškové kanalizace byla ukončena kolaudací, která se uskutečnila 
9.8.2010. Nyní se odstraňují závady a nedodělky vzniklé její výstavbou. 

V naší obci byly usazeny revizní šachty ke všem nemovitostem a také k neza-
stavěným stavebním parcelám. K 31.8.2010 bylo ke splaškové kanalizaci z celko-
vého počtu 450 nemovitostí  připojeno 320 nemovitostí, 16 bylo připojeno částeč-
ně. Prodloužením termínu pro napojení do 30.9.2010 je vytvořen prostor pro 
splnění dotací z EU. Žádáme proto občany, jejichž nemovitosti nejsou zatím ke 
kanalizaci připojeny, aby se dle svých možností do tohoto data připojili a využili 
toho, že kolaudaci za ně vyřizuje pracovník obce. 

Chtěl bych tímto požádat všechny, kteří jsou již připojeni a nebyli ještě pode-
psat potřebné formuláře na obecní úřad, aby tak učinili co nejdříve. K vyřízení 
kolaudace je potřeba přinést protokol o zkoušce těsnosti kanalizace, projekt na 
přípojku a poplatek 200,- Kč. 

Velkým problémem nejen v naší obci je vypouštění dešťové vody do splaško-
vé kanalizace připojením střešních okapů nebo čerpání vody ze sklepů přes revizní 
šachtu. Vypouštění dešťových vod do splaškové kanalizace je klasifikováno jako 
porušení kanalizačního řádu veřejné kanalizace vybudované v rámci projektu 
Šlapanicko – čistá Říčka a Rakovec. Porušením tohoto ustanovení může být udě-
lena pokuta až do výše 100 000,- Kč. Porušováním tohoto ustanovení se vlastníci  
domů do budoucna vystavují problémům a kontrolám ze strany správce kanalizace 
VAS a.s., sankciování  anebo také navýšení cen stočného, které by postihlo i ty 
poctivé, kteří mají všechno v pořádku. 

      Rudolf Tinka 
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INFORMACE Z JEDNÁNÍ ZASTUPITELSTVA  
– výpis z usnesení 

č. 7/2010 ze dne 14.6.2010 
 
Zastupitelstvo obce schválilo: 
- volební komisi ve složení: Ing. Drápal Karel, Drápal Josef, Divácká Oldřiška 
- neuvolněného místostarostu p. Ing. Karla Vlčka 
- člena Rady ZO V.Š. p. Ing. Oldřicha Sedláčka 
- celoroční hospodaření obce a Závěrečný účet obce za rok 2009 včetně zprávy 

auditora JMK o výsledku přezkoumání hospodaření obce za rok 2009, a to bez 
výhrad 

- rozpočtové opatření č. 2/2010 
 
Zastupitelstvo obce souhlasilo: 
- s vydáním územního a stavebního povolení pro E.ON Distribuce a.s., formou 

veřejnoprávní smlouvy na pozemku p. č. 1900 v k.ú. Pozořice na stavbu s náz-
vem „Pozořice, lok.RD Šumická par.č.1896 – 1902“, č. X.14.SB-4609-041. 
Veřejnoprávní smlouva bude uzavřena mezi investorem E.ON Distribuce,a.s. a 
MÚ Pozořice – stavebním úřadem 

- s provedením stavby s názvem „Pozořice, lok.RD Šumická par.č.1896 – 1902“, č. 
X.14.SB-4609-041 na pozemku p. č. 1900 v k.ú. Pozořice dle projektové doku-
mentace  

č. X.14.SB-4609-041 pro spojené územní a stavební řízení 
- smlouvu o budoucí smlouvě o zřízení práva odpovídajícího věcného břemene č. 

4609041/2 s E.ON Distribuce a.s., na pozemku č. KN 1900 v k.ú. Pozořice 
 
Zastupitelstvo obce stanovilo: 
- pro příští volební období (2010 – 2014) 9 členů obecního zastupitelstva  
 
Zastupitelstvo obce vzalo na vědomí: 
- zprávu z kontroly Kontrolního výboru 
- zprávy Finančního výboru č. 1-3/2010 
- zprávy z jednání školské rady 
- návrhy závěrečných účtů Dobrovolných svazků obcí za rok 2009: - ESOM, 

Mikroregion Rokytnice, Svazek Šlapanicko 
 
Zastupitelstvo obce uložilo: 
- Radě ZO V.Š. připravit rozpočtové opatření na úpravu školního hřiště 
- p. Ing. Karlu Drápalovi zpracovat záměr úpravy školního hřiště pro realizaci o 

prázdninách 2010 
- starostovi uplatnit reklamaci nesprávně provedeného spádu vozovky na stoce CD, 

od sauny až na konec stoky 
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- starostovi reklamovat závadu kanalizace na kanalizační přípojce u rodinného do-
mu č.p. 417. Hloubka stoky CD realizované kanalizace není v souladu s projek-
tovou dokumentací pro splaškovou přípojku rodinného domu č.p. 417 

 
 
č. 8/2010 ze dne 11.8.2010 a  č. 9/2010 ze dne 25.8.2010 
 
Zastupitelstvo obce dne 11.8. neschválilo a dne 25.8. schválilo: 
- přijetí půjčky od Svazku obcí pro vodovody a kanalizace Šlapanicko na provede-

né vícepráce při úpravách povrchů cest po výstavbě splaškové kanalizace 
v obci V.Š. ve výši 1.000000,-Kč splatnou do 3 let po třech splátkách, splat-
ných vždy k 10.12., počínaje rokem 2011. Čerpání půjčky bude prováděno dle 
skutečné fakturace zhotovitele díla  

 
Zastupitelstvo obce požaduje: 
- dokončení díla odkanalizování obce Viničné Šumice a zapravení komunikací dle 

platné smlouvy a všech dodatků v plném rozsahu a stanovených termínech.  
- od vedení Svazku obcí pro vodovody a kanalizace Šlapanicko před konečnou fak-

turací  úprav povrchů místních komunikací předložit Zastupitelstvu obce V.Š. 
ke kontrole a schválení podrobný rozpočet skutečně provedených prací 

 
 
č. 10/2010 ze dne 30.8.2010 
 
Zastupitelstvo obce schválilo: 
- navýšení rozpočtového rámce na úpravu travnaté plochy vedle školy o Kč 

40.000,-, na celkových Kč 190.000,- 
- Obecně závaznou vyhlášku obce Viničné Šumice č. 1/2010, kterou se mění a 

doplňuje obecně závazná vyhláška obce V.Š. č. 1/2007 o místních poplatcích 
- přijetí dotace z rozpočtu JM kraje na pořízení elektrocentrály pro JSDH V.Š. ve 

výši 35 000,-Kč 
- přijetí dotace z rozpočtu JM kraje na výstroj, výzbroj a opravy požární techniky 

ve výši 80 000,-Kč 
- rozpočtové opatření č. 3/2010 
- prodej obecních pozemků a návrh kupní smlouvy: p.č. 194/4 o výměre 76 m2,   

p.č. 193/3 o výměře 17 m2  a  p.č. 195/3 o výměře 9 m2 podle geometrického 
plánu č. 768-20169/2010 ze dne 22.6.2010 p. Petru Čalkovskému za celkovou 
cenu Kč 5 100,- s tím, že kupující uhradí náklady spojené pořízením geometric-
kého plánu, znaleckého posudku a poplatky spojené s převodem nemovitostí 
(předtím zrušilo schválené usnesení č. 12/7/09 ze dne 14.9.2009 o prodej 
obecních pozemků) 

- návrh smlouvy o budoucí smlouvě na zřízení práva odpovídajícího věcnému 
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břemenu s E.ONem na pozemku p.č. 1968 v ceně Kč 1800,-  na uložení vedení 
NN 

Zastupitelstvo obce schválilo: 
- zajištění navýšení počtu míst v mateřské škole přebudováním vnitřních prostorů 

školy   –    přičemž zamítlo navýšení počtu míst v mateřské škole využitím 
mobilního objektu a dále pověřilo ředitelku Základní školy V.Š. zajištěním 
návrhu úprav vnitřních prostor školy pro rozšíření prostorů Mateřské školy V.Š. 

 
Zastupitelstvo obce souhlasilo: 
- s výkupem částí pozemků  v šířce 3m za účelem zřízení obslužné a přístupové 

komunikace na stoce CA 9 splaškové kanalizace za cenu stanovenou 
znaleckými posudky 

- se stavbou nového kabelového vedení NN na pozemku p.č. 1968 
- s nájemným ve schůzové místnosti obecního úřadu ve výši 70,-Kč/hodinu a 

zrušilo usnesení zastupitelstva ze dne 21.9.2005 týkající se ceny nájemného ve 
schůzové místnosti OÚ Viničné Šumice 

 
Zastupitelstvo obce pověřilo: 
- p. Mojmíra Ryšku zpracováním návrhu řešení dokončení způsobu oprav chod-

níků v obci v termínu do 6.9. 2010 v místech kolem RD č.p. 9-11, 151 – 119 
 
Zastupitelstvo obce vzalo na vědomí: 
- zprávu z kontroly Kontrolního výboru za II. čtvrtletí 2010 
- protokol z veřejnoprávní kontroly u příspěvkové organizace ZŠ a MŠ V. Š.  
 
Zastupitelstvo obce uložilo: 
- radě obce zajistit podklady pro odvedení dešťových vod z plochy u sauny 
- starostovi zajistit vypracování oddělovacího geometrického plánu a znaleckých 

posudků na oddělení pozemků   za účelem zřízení obslužné a přístupové 
komunikace na stoce CA 9 splaškové kanalizace 

- starostovi vypovědět smlouvu s Autoškolou Haltmar o pronájmu schůzové 
místnosti a navrhnout  nájemné dle schváleného ceníku 

Pavel Vrba 
 

KABELOVÁ TELEVIZE  
Z důvodu poruchy zařízení je dočasně mimo provoz obecní 
zpravodajství v kabelové televizi. 
V těchto dnech probíhá testovací provoz, který je plně v režii 
majitele kabelové televize – Jiřího Floriána. 
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ZÁVĚREČNÝ ÚČET OBCE VINI ČNÉ ŠUMICE   
ZA  ROK 2009 

 

(podle § 17 zákona č. 250/2000 Sb. o rozpočtových pravidlech územních rozpočtů) 
 

1.)  Rozpočet obce v roce 2009 
 Schválený 

rozpočet 
Rozpočet po 
změnách 

Výsledek 2009 

Daňové příjmy (daně, místní 
poplatky) 

9 885 300,- 9 905 300,- 7 994 891,60 

Nedaňové příjmy 384 300,- 528 300,- 530 007,86 

Kapitálové příjmy 47 000,- 77 000,- 729 181,- 

Přijaté dotace 338 400,- 716 900,- 716 852,- 

Příjmy 10 655 000,- 11 227 500,- 9 970 932,46 

Běžné výdaje 7 094 200,- 7 679 500,- 6 729 799,54 

Kapitálové výdaje 8 560 800,- 8 548 000,- 4 882 961,- 

Výdaje 15 655 000,- 16 227 500,- 11 612 760,54 

Financování z přebytku 
minulých let 

5 000 000,- 5 000 000,- -1 641 828,08 

příjmy - výdaje  = zisk /- ztráta 
9 970 932,46 – 11 612 760,54  =  -1 641 828,08 Kč 

 
2.)  Stav na běžném účtu obce Viničné Šumice k 31. 12. 2009:      
4 275 815,74Kč 
/stavy běžného účtu k 31. 12. daného roku/ 
2003   BÚ =    918 988,--Kč 2004   BÚ =  2 657 389,--Kč  
2005   BÚ =  4 424 819,--Kč 2006   BÚ =  4 085 763,--Kč   
2007  BÚ =  4 328 278,--Kč   2008   BÚ = 5 889 334,--Kč 
2009   BÚ = 4 275 815,--Kč 
 
3.)  Inventarizace majetku obce k 31. 12. 2009 

Druh majetku k 31. 12. 2008 pohyb K 31. 12. 2009 
Dlouhodobý nehmotný 
majetek 

1 522 949,50 -100 000,00 1 422 949,50 

Drobný dlouh. nehmotný 
majetek 

180 644,10 45 222,40 225 866,50 

Dlouhodobý hmotný majetek 30 156 115,27 308 015,00 30 464 130,27 
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Drobný dlouh. hmotný 
majetek 

1 696 576,66 197 992,20 1 894 568,86 

Pozemky 4 215 735,50 19 928,50 4 235 664,00 
Nedokončené nehmotné 
investice 

226 695,00 0,00 226 695,00 

Nedokončené hmotné 
investice 

2 485 782,00 669 361,00 3 155 143,00 

Akcie 150 000,00 0,00 150 000,00 
Celkem majetek 40 634 498,03 1 140 519,10 41 775 017,13 
Zásoby zboží – popelnice, 
sborníky 

9 221,00  14 486,00 

Základní běžný účet – KB 5 889 334,82  4 275 815,74 
Depozitní účet na prosincové 
mzdy 

183 233,00  211 542,00 

Pokladna 0,00   0,00 
Ceniny – poštovní známky 0,00  0,00 
Provozní zálohy (plyn, elek, 
dodav.) 

72 450,00  91 520,00 

Pohledávky (odpad, pron., 
přípojky) 

148 020,00  318 970,00 

Závazky (neuhrazené 
faktury) 

-59 231,11  -48 607,50 

Zúčtování se zaměstnanci -65 582,00  -145 691,00 
Zúčtování s institucemi (ZP, 
SP) 

-56 153,00  -61 990,00 

Zúčtování daně z příjmu PO -41 300,00  - 38 600,00 
Daň srážková a zálohová -13 984,00  -18 620,00 
Jiné pohledávky 112 500,00 -12 500,00 100 000,00 
Závazky – splátka vodovodu 564 171,00 -564 171,00 0,00 
Kanalizace – spoření 13 060 371,00 3 296 560,00 16 356 931,00 

 
4.)  Dluhová služba obce byla za rok 2009 ve výši 5,65% (z důvodu půjčky na 
vodovod). Dle zákona 128/2000 Sb., o obcích, v platném znění, smí mít obec 
zadluženost do 15%. 
 
5.)  Přijaté dotace v roce 2009:/celkem přijato 388 825,--Kč/ 
  80 000,--Kč použito na výstroj a výzbroj JSDH (bez vratky) 
  32 566,--Kč použito na akceschopnost JSDH (bez vratky) 
  58 259,--Kč použito na zařízení pracoviště CzechPOINT (bez vratky) 
150 000,--Kč použito na opravu knihovny a kinosálu (bez vratky) 
  38 000,--Kč použito na dokončení automatizace knihovny (bez vratky) 
  30 000,--Kč použito na volby do Evropského parlamentu (bez vratky) 
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6.) Příspěvky poskytnuté organizacím v roce 2009: /celkem poskytnuto 

5 064 738,--Kč/ 
3 860 731,-- Kč   Svazek Šlapanicko /2 296 560,--splátka kanalizace 564 171,--Kč 
splátka vodovodu/ 
   188 832,-- Kč   ZŠ Pozořice /neinvestiční náklady za žáky/ 
   730 000,-- Kč   ZŠ a MŠ Viničné Šumice /neinvestiční příspěvek na provoz 
školy/ 
     20 000,-- Kč    Farnost Pozořice  /neinvestiční příspěvek/ 
   150 000,-- Kč   TJ Sokol Viničné Šumice  /neinvestiční příspěvek na provoz/ 
     15 000,-- Kč   TJ Sokol Viničné Šumice /neinvestiční příspěvek pro mládež/ 
       5 000,-- Kč    Sdružení Petrov /příspěvek na letní tábor dětí/      
       3 000,-- Kč    Junák Pozořice  /neinvestiční příspěvek pro mládež/  
       4 747,-- Kč    Městys Pozořice  /příspěvek na hroby/ 
     32 342,-- Kč    Mikroregion Rokytnice  /Poradce, členský příspěvek, kalendáře/ 
     12 125,-- Kč    Mikroregion Rokytnice  /úprava veřejných prostranství/  
     25 000,-- Kč    SDH Viničné Šumice  /neinvestiční příspěvek pro mládež/  
     10 000,-- Kč    Město Šlapanice  /přestupky/ 
           636,-- Kč    ESOM  /Energetické sdružení obcí jižní Moravy-dotace/ 
        7 325,-- Kč    OSA   /Ochranný svaz autorský pro práva k dílům hudebním/ 

Všechny příspěvky v roce 2009 byly vyplaceny a organizacemi použity provoz 
nebo na neinvestiční účely. Nebyly žádné vratky. 

 
7.) Hospodaření příspěvkové organizace Základní škola a Mateřská škola  
Vini čné Šumice v roce 2009 

Výnosy celkem (k 31. 12. 2009)   4 895 488,82 
- stravné, školné        299 608,00 
- neinvestiční příspěvky a dotace    4 573 000,00 
- úroky              5 012,82 
- ostatní            15 157,00 
- zúčtování fondů             2 711,00  

Náklady celkem (k 31. 12. 2009)   4 837 845,57 
- spotřeba materiálu (i potraviny)        546 631,92 
- spotřeba energie       396 076,65 
- opravy a udržování         58 756,40 
- mzdové náklady    3 678 960,68 
- odpisy                        11 662,00 
- dary               2 000,00  
- ostatní (telefony, pojištění, banka apod.)     143 757,92 

Výsledek hospodaření ZŠ a MŠ                     57 643,25 
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Finanční, majetkové a peněžní fondy celkem:        343 353,03 
- fond dlouhodobého majetku      46 644,00 
- fond rezervní      206 296,43 
- fond kulturních a sociálních potřeb     63 985,60 
- fond reprodukce majetku        11 662,00 
- fond odměn        14 765,00 
 
 
Celkové neinvestiční příspěvky a dotace činily 3 679 149,- Kč, z toho provozní 
příspěvky k 31.12.2009 od obce činily 730 000,--Kč. Obec také zaplatila fy 
UNIVERS projekt v.o.s.,za zpracování projektové dokumentace pro provedení 
stavby na akci ,,Revitalizace ZŠ Viničné Šumice“ částku 714 000,--Kč. Základní 
škola a Mateřská škola Viničné Šumice hospodařila v roce 2009 se ziskem 
57 643,25 Kč. Zlepšený hospodářský výsledek byl zastupitelstvem obce schválen  
dne 3. března 2010 a přerozdělen: 13 000,-- Kč bylo převedeno do fondu odměn a 
44 643,25 Kč bylo převedeno do rezervního fondu, které budou použity na opravu 
toalet. 
Při uskutečněné kontrole nebyly zjištěny nedostatky a nesrovnalosti v 
hospodaření. 
 
Čerpáno z podkladů Obce Viničné Šumice a Základní školy a Mateřské školy 
Viničné Šumice, příspěvkové organizace za rok 2009: 
 
Tyto sestavy jsou přílohou účetní závěrky za rok 2009 a byly součástí 
„Přezkoumání hospodaření obce Viničné Šumice za rok 2009“, které provedl 
Krajský úřad Jihomoravského kraje, odbor kontrolní a právní – oddělení přezkumu 
obcí dne 20. dubna 2010. Při přezkoumání hospodaření obce dle §2 a 3 zákona 
č.420/2004 Sb. nebyly dle §10 odst. 3 písm. a) zjištěny chyby a nedostatky. 
 
Ve Viničných Šumicích, dne 3. 5. 2010 
Vypracovala: Zdeňka Vlachová, účetní obce 
Schválil:  Petr Kříž, starosta obce 
Projednáno ve finančním výboru Obce Viničné Šumice, dne 17. 5. 2010 
Projednáno v zastupitelstvu Obce Vin. Šumice, dne 14. 6. 2010 usnesení č. 8/7/10 
 
8.)   Příloha:   Zpráva o výsledku přezkoumání hospodaření obce za rok 2009, 
finanční výkazy a podrobnější informace jsou k nahlédnutí v úřední dny na 
Obecním úřadě Viničné Šumice. 

Vyvěšeno dne: 18. 5. 2010 
Sejmuto dne: 3. 6. 2010 

Zveřejněno způsobem umožňující dálkový přístup: 18. 5. 2010 
 



__________________ZPRAVODAJ obce Viničné Šumice_____________  
 

 11 

ZPRÁVY Z OBCE 
 

Velkoobjemný odpad 
Oznamujeme občanům obce Viničné Šumice, že sběr velkoobjemného a nebez-

pečného odpadu bude proveden ve středu dne 13.října u domu č.182 v serpen-
tinách. 

Do tohoto odpadu lze odevzdávat elektrospotřebiče, baterie, akumulátory, léky, 
barvy, oleje, kyseliny, rozpouštědla, prostředky na ochranu rostlin, provozní náplně 
motorových vozidel, pneumatiky, matrace, linolea, koberce.  

Upozorňujeme, že do tohoto sběru nelze dávat stavební suti a odpad, který je 
produktem výdělečné činnosti. Původci tohoto odpadu musí mít uzavřenou smlou-
vu o likvidaci svého odpadu s oprávněnou svozovou firmou. 
 

Volby 

Volby do zastupitelstva obce v naší obci se konají v pátek 
dne 15. října od 14.00 do 22.00 hod. a v sobotu dne 16. října 2010 
od 8.00 do 14.00 hodin. 
________________________________________________________________ 
 
 

ŠKOLA MÁ NOV Ě UPRAVENOU TRAVNATOU 
PLOCHU 

Začátkem července začala oprava travnaté plochy vedle školy, kde probíhá 
výuka tělesné výchovy. Oprava byla zahájena srovnáním terénu, odstraněním sta-
rých sloupků na síť, odstraněním zděné zídky s oplocením, vyjmutím a uložením 
obrubníků do roviny. Následně byl dobetonován základ opěrné stěny tak, aby 
dosahoval k rovině nově vytvořené pláně a na horní hranu byla položena dlažba. 
Dále bylo osazeno nové oplocení výšky 3m z ocelového poplastovaného pletiva. 
V místech budoucího hřiště na míčové hry byla zabudována pouzdra pro montáž 
sloupků na síť. V zadní části plochy je nainstalováno doskočiště pro skok daleký 
3x8m s odrazovým prknem. Celé doskočiště je naplněné praným pískem a opatřené 
zakrývací plachtou pro zamezení vnikání nečistot do písku. Na závěr byla celá 
plocha finálně srovnána a zaseta travní hřišťovou směsí. Pro závlahu je dodán 
mobilní systém postřikovačů PERROT na trojnožce, který je schopný na jedno 
zapnutí zavlažit cca 1/3 plochy. Voda na závlahu je odebírána z vodovodního řadu, 
kde byl nainstalován vodoměr pro odběr užitkové vody. Výsev byl proveden 10 a 
11. září. Celkové náklady na opravu dosahují cca 175 tis Kč. 

Oprava probíhala za přispění pana Valníčka z Pozořic, vydatné pomoci paní 
ředitelky Mgr. Růžičkové a dětí ze školy, školnice paní Mazlové a Karla Drápala.  
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Dále na opravě pracovaly tyto firmy: Info tel s.r.o. -vytyčení sítě, ANAH s.r.o. 
- srovnání plochy, Drápal stavební s.r.o. - stavební práce, finální srovnání terénu, 
dovoz písku, atd., SAPIN s.r.o. - dodávka doskočiště, A-Z plotové centrum 
Rajhrad - dodávka oplocení, OSEVA UNI s.r.o. - dodávka travní směsi, Sport Club 
- dodávka sloupků a sítě, VODÁRENSKÁ a.s. - dodávka vodoměru, a další.  

Pokud bude přát počasí, plocha se brzy opět zazelená. 
 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

Obr:   práce na hřišti  
 technický výkres 

porovnání stavu /3. strana obálky/ 
 
 
 
 
 
 

Text a foto  Karel Drápal 
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DLOUHO JSEM VÁHALA 
 

Dlouho jsem váhala, zda je na místě jakkoliv komentovat situaci naší obce. 
Vzhledem k tomu, že jsme se jako rodina před čtyřmi lety rozhodli vyměnit město 
za krásný venkov a postavili si rodinný dům ve Viničných Šumicích a předpoklá-
dám, že zde zůstaneme nejen my, ale i naše děti, myslím si, že si komentář mohu 
dovolit. 

 
Nastala doba, kdy končí volební období současného zastupitelstva a potažmo 

představitelů obce. V době od posledních komunálních voleb proběhla v obci vý-
stavba kanalizace, plánovaná dávno před zvolením současného vedení obce a to 
v rámci sdružení obcí v projektu „Šlapanicko – čistá Říčka a Rakovec“ pod hlavič-
kou Svazku obcí pro vodovody a kanalizace Šlapanicko. 

 
Všichni jsme měli možnost sledovat výstavbu kanalizace a prožívat ji na vlast-

ní kůži po celé období – někdo od počátku, tzn. od září 2008, někdo o něco pozdě-
ji. Původní plánovaný konec výstavby v termínu prosinec 2009 jak všichni víme 
dodržen nebyl, byl protažen dalším stavebním povolením do 31.5.2010 a i k tomu-
to datu, pokud se nemýlím, nebyla stavba zcela hotová (dodnes – podotýkám, že 
svoji úvahu píši v polovině srpna 2010 – se v obci pohybuje těžká technika – bag-
ry, tatry atd., která stále ještě opravuje, dodělává a uklízí).  

 
Je zarážející, že přestože se jednalo o pro naši obec skutečně VELKOU AKCI, 

postavilo se vedení obce k výstavbě splaškové kanalizace tak, jak se postavilo – 
tedy velmi laxně a naprosto nepřipravené. Nejenže nebyly v pořádku všechny pod-
klady (což by se dalo případně omluvit stále se měnící situací – nová výstavba,  
průběžné úpravy v rámci obce), ale bohužel ani při výstavbě nedokázal starosta 
pan Kříž ani místostarosta pan Koláček zajistit alespoň trochu přijatelné životní 
podmínky pro současné obyvatele, které se mnohde přiblížili středověku. Chápu, 
že může nastat období, kdy musí být komunikace nepřístupná, kdy je potřeba zajis-
tit kvalitní uložení potrubí a následné kvalitní zapravení povrchu. Bohužel, po zku-
šenosti, kterou nyní mám – že některé úseky byly i 5x znovu a znovu rozkopány a 
zase zasypány (bez jakéhokoliv upozornění – např. v příštích dnech se nedostanete 
k domu – situace bude trvat týden), jsem velmi zklamána a připadá mi, že vedení 
obce výstavbu kanalizace hrubě podcenilo a nezvládlo. Nemluvě o tom, v jakém 
stavu stavbaři po sobě komunikaci nechali. 

 
Nevím, kde se přesně stala chyba, každopádně je mi jasné, že problém je nej-

spíš v komunikaci mezi vedením obce a zadavatelem stavby Svazkem obcí a také 
dozorem stavby spol. MOTT MACDONALD Praha, s.r.o. 
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Způsob, jakým stavba probíhala, byl v naší obci zoufalý. Každý trochu rozum-
ný člověk sám viděl, jak se k výstavbě postavilo vedení jednotlivých zúčastněných 
obcí a musí mi dát za pravdu, že jsme snad dopadli nejhůře, jak jen to šlo. Výstav-
ba u nás trvala nejdéle, způsob provedení je snad nejhorší, co jsem kde viděla 
(nikde není tolik do očí bijících reklamací jako ve Viničných Šumicích – a to jen 
při jízdě po hlavních cestách, o vedlejších komunikacích vůbec nemluvím). Při 
pohledu na stav komunikací ve Tvarožné, v Sivicích nebo Kovalovicích, kde pra-
videlně projíždím, jsem naprosto konsternovaná, protože tam se kanalizace udělala 
víceméně podle plánu, cesty jsou opravené, z mého laického pohledu bez rekla-
mací a to včetně chodníků.  

 
Myslím si, že je na každém z nás, aby si nyní, před volbami, v hlavě ujasnil, 

co od budoucího vedení obce očekává. Zda by v  čele neměl být skutečný odborník 
- ekonom, popř. člověk, který si odborníka umí přizvat k ruce tak, aby naše obec 
dokázala využít všech nabízených variant pro zlepšení svého životního prostředí – 
ať už při využívání dotací v rámci Jihomoravského kraje, dotací z Evropské unie a 
dalších, nebo pouze oslovením podnikatelů v obci, zda by případně nebyli ochotni 
sponzorským darem ulehčit obci její těžkou finanční situaci.  

Vím, že výstavba kanalizace je velkou investicí, ale když si představím, že 
obec bude na dalších 15 let zadlužená tak, že nebude schopna vkládat jinou vyšší 
investici do sportovišť (např. fotbalové hřiště, dětské hřiště), do obecních objektů 
(knihovna, škola), jsem rozladěná a nechápu, že se doposud nenašel nikdo, kdo by 
se snažil situaci začít řešit. Přitom je nám všem známo, že jiné obce dotací bohatě 
využívají a věřte mi – jejich obyvatelé dokáží ocenit, pokud se o ně jejich zvolení 
zástupci umí postarat. 

 
Zvažte tedy – jak Vám srdce i rozum radí – a vyberte prosím do zastupitelstva 

a vedení obce osoby pro výkon funkce schopné a především takové,  které budou 
pro obec ochotné bojovat a věnují své práci více než jen „úřední hodiny“. Pouze 
takové osoby dokáží obec vyvést ze současné neutěšené situace a snad ji postavit 
na nohy. 

 
Jako dovětek pouze uvádím, že k zamyšlení mě přivedlo jen a pouze mé roz-

čarování z momentální situace, kdy dva roky po prvním kopnutí do země (oblast 
Louček) jsou všechny komunikace v obci hotové a to včetně těch, které nevedou 
k žádnému obydlenému domu (př. cesta u koziček kolem sadu nebo neobydlená 
novostavba dole pod hájíčkem). Bohužel – naše cesta – od hájíčka nahoru, kde 
bydlí v současné chvíli 10 rodin, z toho dvě, které používají dětský kočárek, vypa-
dá stále jako ta ze středověku – tzn. navezený recyklát, zaježděný do bláta a když 
zaprší – nepřejte si vidět, jak naše děti vypadají. Co dodat?  

 
Milada Myslínová 

 



__________________ZPRAVODAJ obce Viničné Šumice_____________  
 

 15 

DEVĚT STAROSTEK A STAROSTŮ PRO ŠUMICE 
 

Volební zákon upírá voličům možnost si zvolit čelního představitele obce. 
Občané mohou volit pouze zastupitelstvo obce. A až ono pak určí, kdo bude 
starostou. To znamená, že každý zvolený člen místní samosprávy je potenciální 
kandidát na tuto funkci. Z logiky věci tedy vyplývá, že nechce-li být občan 
zaskočen tím, kdo že se to stal jeho starostou, musí volit pouze takové kandidáty, 
kteří funkci starosty zvládnou. A jelikož je po dvaceti letech snížen počet členů 
zastupitelstva z patnácti na devět, měl by volit od jedné až do devíti starostek či 
starostů.  

Proč je funkce starosty tak důležitá, když o všem podstatném rozhoduje 
zastupitelstvo obce? Obec je možné s trochou nadsázky přirovnat k akciové 
společnosti. Jsou zde „akcionáři“ coby daňoví poplatníci, neboli občané obce. Ti 
obci svěřují peníze v očekávání, že se o ně obec, čili zastupitelstvo obce, dobře 
postará. Roční obrat se přitom v současnosti pohybuje kolem 15 mil. Kč. Mají-li 
být výsledky pro většinu občanů alespoň dobré, nebude na takto náročný úkol 
stačit občasné večerní posezení. Jde o práci minimálně na plný úvazek. A to 
v současnosti umožňuje pouze uvolněná funkce starosty, něco jako „ředitel 
podniku“. Díky tomu má možnost získat podstatně více informací než neuvolnění 
zastupitelé. Má větší prostor pro jejich vyhodnocení a prosazování. A podle toho, 
jakého je založení, obec čili „firma“ vzkvétá nebo chřadne.  

Ostatní členové zastupitelstva, alespoň doposud, vykonávali svůj mandát ve 
svém volném čase po zaměstnání. To znamená, že správě obce mohou věnovat 
maximálně několik hodin týdně. Z tohoto důvodu je prakticky zastupitelstvo 
postaveno pouze do role poradního a kontrolního orgánu. Něco jako v akciové 
společnosti „dozorčí rada“. 

Při výběru kandidátů do „parlamentu“ obce je třeba mít na mysli i to, že na 
všechny jeho členy budou kladeny vyšší nároky než doposud. Zastupitelstvo obce 
se bude asi scházet výrazně častěji, než jak je v současnosti zvykem. Při 
devítičlenném zastupitelstvu není rada. Její náplň z části musí projednávat zasedání 
zastupitelů. Pokud by chtělo být zastupitelstvo dělné, je pravděpodobné, že se bude 
scházet alespoň jedenkrát za čtrnáct dní. To znamená, že nejde jen o to, zda 
kandidát je schopen samosprávu obce vykonávat. Neméně důležité je, zda toho 
bude i ochoten s ohledem na časovou náročnost. 

Mojmír Ryška 



Základní škola a Mateřská škola
Viničné Šumice
www.skolavinicnesumice.cz

Jaký bude? Co nás čeká? Tak se jistě ptají ti, jichž se dění v naší škole týká. 
Odpověď na tuto otázku dopředu neznáme, vždyť školní aktivity i atmosféru teprve 
během roku vytváří nejen děti a učitelé, ale také rodiče, ostatní zaměstnanci i ti, kdo 
se školou spolupracují. Část školního roku však můžeme již dopředu nasměrovat, 

neboť se plánuje ještě v průběhu toho minulého. Po důkladné přípravě můžeme našim dětem nabídnout 
několik novinek. Prvňáčci si jako první vyzkouší výuku českého jazyka s interaktivními učebnicemi. Jsou to 
knihy jako každé jiné, ale díky šikovnosti pedagoga výuku oživí činnosti u interaktivní tabule.

Díky spolupráci se SVČ Lužánky Brno budou mít naši žáci i děti ve školce keramiku, a to v rámci hodin 
výtvarné výchovy.

Jistě jste slyšeli o projektu ministerstva školství „EU peníze školám“. I naše škola se do něj zapojila 
a vypracovala školní projekt sestavený na míru našim žákům, našim podmínkám a potřebám. Podařilo 
se získat nemalé peníze, bezmála šest set tisíc korun, které během dvou let vložíme do čtyř oblastí. Pře-
devším je to individualizace výuky ve spojených ročnících. Díky dotaci můžeme rozdělit šest hodin týdně 
a odděleně učit po dvou hodinách český jazyk, matematiku a anglický jazyk. Další částí projektu je inovace 
vzdělávání. Naše paní učitelky postupně vytvoří nové, především digitální učební materiály. Vznikne tak 
jakási kartotéka, v níž si každý pedagog vybere zajímavý materiál, který dětem zefektivní výuku.

Třetí část považuji za velmi důležitou, týká se totiž dalšího vzdělávání pedagogů. Během následujících 
dvou let naši pedagogové projdou mnoha kurzy a školeními zaměřenými na moderní výukové metody, 
např. používání informačních technologií ve výuce.

Poslední část projektu je věnována zajištění nových učebních materiálů, pomůcek a učebnic, na které 
během roku z běžného rozpočtu školy už nezbývají prostředky. Plánujeme zavést do každé třídy internet, 
nainstalovat dataprojektor, počítač, případně interaktivní zařízení, díky nimž žáci získají nové informace 
bezprostředně v hodině. Počítáme s rozšířením počítačové učebny, nákupem nových knih a zajímavých 
encyklopedií do žákovské knihovny a dalších nových učebních pomůcek.

Ze všech stran slyšíme o rozpočtových škrtech, ani školství nezůstane ušetřeno. Doufám, že právě díky 
projektu EU peníze školám naše škola tolik nepocítí následky škrtů.

Během prázdnin ve škole probíhaly některé nezbytně nutné úpravy. Byly opraveny komíny, které se 

Vážení rodiče, milí čtenáři zpravodaje,
dovolte, abych Vás i Vaše děti pozdravila po prázdninách a dovolených a popřála Vám všem klidný a po-
hodový začátek podzimu.

Začal noVý Školní rok

Přivítání prvňáčků Naši noví prvňáčci



Základní škola a Mateřská škola
Viničné Šumice

www.skolavinicnesumice.cz

VŠechno jednou končí…

dosud nacházely ve velmi špatném stavu. V mateřské škole nám Krajská hygienická stanice povolila na-
výšit kapacitu na 28 dětí za předpokladu, že zvýšíme počet sociálních zařízení, což bylo také provedeno 
o prázdninách. Dále byl zakoupen nový koberec do herny a byly upraveny prostory pro ukládání hraček.

V základní škole byla nově vymalována šatna a navýšena kapacita umyvadel na toaletách. Z jednání se 
školskou radou vyplynul požadavek na rekonstrukci travného hřiště u školy. Zřizovatel školy uvolnil na tyto 
úpravy nemalou částku. Úprav hřiště se ujal p. Ing. Karel Drápal a zajistil rekonstrukci jak po stránce orga-
nizační tak i technické. Využívám této příležitosti a za celou školu mu tímto děkuji. 

První školní den zahájili žáci a pedagogové společně s rodiči a hosty. Přivítali jsme mezi námi starostu obce 
Viničné Šumice pana Petra Kříže, starostu Kovalovic pana Milana Blaháka a paní Zdenku Vlachovou. Uvítali 
jsme zejména prvňáčky a naši hosté jim předali dárky. V letošním roce poprvé usednou do lavic tyto děti:

 
Denisa Doleželová, alexanDra Horká, olga Hurtová, Jan koHout, Petr Mazel, siMona Pallová, lukáš ŘíDký, 
Marek steJskal, karolína vystavělová, nikol zaHraDníková

Závěrem mi dovolte popřát žákům, pedagogům i rodičům úspěšné vykročení do nového školního roku, 
mnoho radosti z poznávání nového i hodně pevné vůle při překonávání překážek.

        Olga Růžičková

„Tak už bude v Pozořicích pouť!“, vyprávěly si nedávno dvě sousedky na autobuso-
vé zastávce a řešily, co upečou svým návštěvám. Ano, v Pozořicích bude pouť a dětem 
končí prázdniny. Zavzpomínala jsem na slova paní Ondráčkové, kterými trápila moje 
děti, když byly ještě žáčci. „Už si chystejte aktovky, začne brzy škola!“, říkávala. Děti 

se mračily, ale za pár dní, „mazaly“ do školy.
Z Pozořic už dávno houpačky, kolotoče a ostatní „hejblata“ odjely a nám učitelům, žákům a dětem na-

stala škola. Těšíme se na nové zážitky a kamarády. Starší děti vyrostly, vpravují se snadno do povinností 
a života ve školce.

Malé děti trošku poplakávají steskem po mamince, ale mají obrovskou výhodu, že se sešly se svými 
známými kamarády z vesnice. Děti je berou do hry a na maminku se přestane myslet. 

Přeji všem dětem hodně zdraví, smíchu a co nejméně slziček, kolegyním pevné zdraví a pohodovou mysl.
        Jana Vlčková

U nás ve školce U nás ve školce
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 MYSLIVCI D ĚTEM – 
ČERVEN - MĚSÍC 
MYSLIVOSTI 
V KOVALOVICÍCH 
 

Myslivecké sdružení Viničné Šumice – Kovalovice uspořádalo v sobotu dne 26. 
června pro děti myslivecké dopoledne. 

Děti se mohly zúčastnit zábavných soutěží na 
šesti  stanovištích. 

Byly to: -   střelba za vzduchovky 
- hod tenisákem do plechovek 
- poznávání stop zvěře 
- běh s míčkem 
- rozlišování rostlin a hub 
- poznávání zvěře 

Kromě těchto aktivních disciplín, zde byla další 
stanoviště, na kterých si děti mohly prohlédnout 
zbraně členů mysliveckého sdružení anebo trofeje 
srnců a kanců. 

Během akce byl pro děti i rodiče připraven 
vynikající kančí guláš, opékané párky, různé 
sladkosti, limonády a pivo. Vše bylo zadarmo. 

Po absolvování všech sportovních atrakcí 
probíhal další program. Nejdříve ornitolog pan Bartl z Vyškova seznámil děti i 
rodiče s životem našeho ptactva a zároveň pustil několik ukázek ptačího zpěvu. 
S hudební vložkou za námi přijel trubač Tomáš Hlavinka, student ze Střední 
lesnické školy z Hranic. Na lesní roh zahrál několik skladeb loveckého troubení – 
od „Lovu Zdar „až po „Halali“. 

Pan Kříž z Pozořic, který se věnuje sokolnictví, předvedl dětem svého cvičeného 
sokola, ukázal několik fotografií z lovu a vysvětlil základy sokolnictví u nás a 
v zahraničí.  

Další v programu mysliveckého dopoledne bylo předvedení několika ukázek 
vábení zvěře vábičem panem Smejkalem z Lulče. K vábení využíval různých 
nástrojů, včetně mušle a volského rohu. 

Na závěr celé akce proběhlo vyhlášení výsledků a ohodnocení nejlepších. Každé 
dítě navíc získalo upomínkový diplom a sladkou odměnu. 

Myslivecké dopoledne navštívilo více než 60 dětí s rodiči nejen z Kovalovic ale i 
přilehlých vesnic – Pozořic, Viničných Šumic, Tvarožné a Sivic. 

Věříme, že se tato akce jak dětem tak také rodičům líbila a těšíme se na setkání 
zase příště. 

Za MS Tomáš Dudek. 
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POHÁDKOVÁ CESTA 
 

„Proč nejdeme do pohádkového lesa?“, ptaly se děti i rodiče, po přečtení na-
bídky na poslední akci mateřské školy před prázdninami. Bohužel nejen počasí 
letos ovlivnilo naše aktivity. Na Hradské se pracovalo a nebylo vyhnutí, musela se 
zvolit jiná trasa. 

Jsem moc ráda, že změna trasy neodradila děti s rodiči a naše milé kamarádky, 
které nám i letos pomohly pro děti vytvořit příjemné odpoledne. Paní Puklová 
v roli pohádkové babičky naváděla účastníky na další směr cesty. Pohádkovou 
cestu hlídal pes, děti uvítal (některé i rozplakal) a popřál všem šťastnou cestu. U 
rybníka čekal na děti i rodiče další úkol, který jim prozradil kohoutek se slepičkou 
(paní Pospíšilová a paní Nedorostková). Po splnění úkolu se děti mohly těšit na 
další, od myšky a krtka (slečna Katuška Novákova a slečna Terezka Smílková). 
V pohádce o zvířátkách nemůže chybět kočka (slečna Terezka Klausova). 

Na děti, schovaný za stromy, čeká jelen (paní Marcela Khůlová) a jeho ka-
marád Smolíček (slečna Ivetka Muselíková). V lese hlubokém číhá medvěd (paní 
Lenka Muselíková) a poslední postava na pohádkové cestě zajíček (paní Lenka 
Šafaříková). 

 Na konci cesty přijde vhod posezení u ohníčku, kde si přítomní mohli opéct 
buřtíky a už se ladí hlásky, protože pan Svačina bere kytaru a hraje jednu písničku 
za druhou.  

Sluší se poděkovat všem milým kamarádkám  i kamarádům, kteří nám pomoh-
li, členům nohejbalu za poskytnutí hřiště a vzornou obsluhu (pánům Milanovi 
Mazlovi a Přemkovi Muselíkovi). Děkuji také kolegyním a všem dětem a rodičům, 
kteří si přišli hrát. 

Jana Vlčková 
 
 

SPOLEČENSKÁ KRONIKA 
Naši prvňáčci 

     Dne 24.6.2010 proběhlo rozloučení dětí s mateřskou školou a tyto děti byly 
přivítány v základní škole při zahájení nového školního roku 2010-2011. 

Doleželová Denisa 
Horká Alexandra 
Hurtová Olga 
Kohout Jan 
Mazel Petr 

Pallová Simona 
Řídký Lukáš 
Stejskal Marek 
Vystavělová Karolína 
Zahradníková Nikol 

 
Zdeňka Holubová za SPOZ 
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HODY 2010 
Tradiční Šumické krojované hody pro letošek vyšly na  sobotu 11. 9. Kvůli 

úsporným opatřením v rozpočtu obce byly se vším všudy v režii samotných stárků. 
 K přípravám jsme se zpočátku scházeli v budově bývalého kina, kde jsme se 

soustředili především na nácvik zpěvu. Od poloviny srpna nám byl umožněn pře-
sun do sokolovny, kde jsme urychleně začali pracovat na přípravách hodů i po 
technické stránce. 

Ve čtvrtek před hodama zatímco stárci v lese vybírali tu nejhezčí máju a při-
pravovali ji na návsi ke stavění, stárky zdobily věnce a zkrášlovaly sál. V pátek 
jsme pětadvacetimetrovou máju nazdobili a s pomocí jeřábu firmy Craneservis 
postavili.Od té chvíle jsme ji až do svítání, za pomoci mnohých rodičů, kamarádů a 
známých, hlídali a uhlídali. 

Nic tak nebránilo tomu, aby nám pan starosta předal v sobotu ve 13 hodin 
hodové právo a my za doprovodu kobylnické Zlaťanky  prošli celú dědinú a zatan-
čili pod májú. 

Večerní zábavu jsme zahájili zpívaným nástupem při kterém stárky rozdávaly 
koláče. Následovalo sólo stárků a poté už začala volná zábava. K dobré pohodě 
všech hostů přispěl zrekonstruovaný a nově vybudovaný výčep. Hodovalo se jako 
každoročně až do časných ranních hodin. 

Poděkování patří sponzorům za bohatou tombolu, rodičům stárků, TJ Sokol, 
obci Viničné Šumice a všem, kteří se jakkoli podíleli na hladkém průběhu letoš-
ních hodů. Zároveň se všichni těšíme na příští rok, abychom se zase společně 
mohli poveselit a pozvednout kulturní život v Šumicích.   

 Šumičtí stárci: 

Karel Kříž   &  Lucie Brzobohatá 
Aleš Mazal  &   Terezie Mazalová 
Jakub Šmerda & Liběna Gabrielová 
Jiří Sedláček  & Iveta Muselíková 
Martin Doležel & Lucie Řepíková 
Roman Židla    & Aneta Šafaříková 
Lukáš Řiháček &  Kateřina Řiháčková 
Roman Matěja &  Lucie Hořavová 
Zdeněk Zouhar &       Gabriela Řiháčková 
Pavel Žemla  &  Veronika Drápalová 
Roman Matěja            &  Bára Žemlová 
Marek Stříž  &  Andrea Černá 
Jiří Malík   &  Jitka Khůlová 
Vojtěch Škrob &    Simona Šedá 
Jakub Šebesta &  Lada Šedá 

Sklepníci: Michal Šmerda, Lukáš Smílek, Petr Sedláček 
Karel Kříž 
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POŽÁR ZNIČIL IZOLACI EKOLOGICKÉHO 
DOMU 

Zásah sedmi jednotek hasičů si dnes odpoledne vyžádal požár obložení ekolo-
gického domu ve Viničných Šumicích na Brněnsku.  

Na hrubé stavbě dvoupodlažního rodinného domu, ekologicky izolované zhruba 
půl metru silnou izolací z balíků slámy pokryté dřevěnými deskami, se vznítila část 
obložení. Plameny šlehající z boční zdi zpozoroval majitel objektu. Oheň se snažil 
uhasit zahradní hadicí, když ale odkryl část dřevěného obložení izolace a do vrstvy 
slámy pronikl vzduch, oheň se rychle rozšířil na celý dům a majitelé zavolali 
hasiče.  

Hlášení o požáru hasiči na tísňové lince převzali v 15.49 hodin. Protože při 
příjezdu prvních jednotek z celého domu i se střechy šlehaly plameny a kouř byl 
viditelný z velké dálky, krajské operační a informační středisku HOZ vyhlásilo II. 
stupeň požárního poplachu. K zásahu vyjelo sedm jednotek – profesionální ze 
stanic v Pozořicích a v Lidické ulici v Brně, a dobrovolné jednotky z Viničných 
Šumic, Sivic, Mokré, Slavkova a Rousínova.  

Hasiči, kteří vzhledem k silnému zakouření mohli v blízkosti hořícího domu 
zasahovat jen v dýchacích přístrojích, proti plamenům postupně nasadili čtyři 
vodní proudy. Vodu čerpali z místní hydrantové sítě. Ze zdí domu museli strhnout 
dřevěný plášť a celou izolaci z balíků slámy. Velké množství žhnoucí a doutnající 
slámy hasiči na zemi prolévali vodou, po utlumení plamenného hoření střechy 
postupně rozebírali její konstrukci.  

Požár se podařilo dostat pod kontrolu v 17.06 hodin, po rozebrání celé konstruk-
ce a vrstev izolace střechy a vyklizení většího množství balíků slámy uložených 
v prvním patře domu, pak likvidaci požáru ukončili v 18.22 hodin. Ke střežení 
požářiště a k případnému dohašování doutnajících zbytků slámy na místě zůstaly 
dvě jednotky hasičů.  

 

  
Likvidace požáru
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Požár zničil celou izolaci zdí domu a střechu objektu, žár poškodil také část tepelné 
izolace sousedního domu. Příčinu vzniku požáru zjišťuje vyšetřovatel HZS JmK. 
Škodu způsobenou požárem podle předběžného odhadu vyčíslil na 600 tisíc korun.  

por. Mgr. Jaroslav Haid, tiskový mluvčí HZS Jihomoravského kraje  
 
Další požár 

V sobotu 18.9. ráno se uskutečnil další výjezd jednotek hasičů z Pozořic, Vin. 
Šumic a Sivic k nahlášenému požáru dřevěné novostavby v obci Vin. Šumice. 
Dosud neznámý pachatel do této dřevostavby hodil zápalnou láhev. Díky kvalitní 
technologii výstavby a tomu, že láhev neexplodovala, byl požár uhašen ještě před 
příjezdem jednotek. Bylo to kvalifikováno  jako pokus o žhářství.  

 
V naší obci se v poslední době hodně staví, navíc se preferují ekologické 

stavby, což je chvályhodné. Avšak tyto stavby vyžadují náročnější bezpečnostní 
předpisy. Před týdnem přišel majitel ke škodě díky vlastní neopatrnosti, v druhém 
případě se jedná o lidi, kteří snad nepřejí těmto stavbám a snaží se jim škodit za 
každou cenu, třeba i zničením celého díla.   

Pavel Vrba 
 

 

SEZÓNA MLADÝCH HASI ČŮ 2010 
První větší  akcí jara byla dne 26.4. Hasičská pouť ve Křtinách. Naši dorosten-

ci předváděli svoji práci v běhu na 100 m s překážkami a dorostenky se zapojily do 
ukázek taktického cvičení na hořící objekt jako figurantky. Letošní účast hasičů na 
pouti byla rekordní, přijelo více jak 700 uniformovaných hasičů  z 50 sborů. 

Výrazně deštivé jaro a malá možnost, kde by se dalo trénovat, měly letos 
obrovský vliv na přípravu kolektivů mladších i starších žáků. Nakonec i počasí 
zapříčinilo změny v okresních soutěžích a naše družstva pro další zájmy se nemoh-
la účastnit těchto závodů. Výjimku tvořilo družstvo dorostenců ve složení : Jiří 
Malík, Lukáš Machanec, Petr Skládaný, Radim Skládaný, David Formánek, 
Vojtěch Škrob, Jiří Jedlička a Tomáš Cimrman. Tyto chlapce neodradilo ani 
nepříznivé počasí, déšť, bláto a zima. Trénovali pravidelně za každého počasí a 
nebylo výjimkou, že se během tréninku i dvakrát převlékali.  

První závody dorostenců se konaly 29. května v Ivanovicích na Hané. Vzhle-
dem k nemocím závodníků jsme ještě ráno provedli změnu ve složení družstva a za 
Jiřího Jedličky nastoupila Veronika Malíková. Tím pádem jsme přihlásili do sou-
těže smíšené družstvo. V celkovém pořadí jsme se umístili na prvním místě. 

Ve dnech 12. a 13.června probíhala krajská kola hry Plamen a celoroční čin-
nosti dorostu. Podíleli jsme se na organizaci a zabezpečení zdárného průběhu 
těchto závodů. 
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Pro nás byla důležitější neděle, protože reprezentovali okres Brno-venkov za 
SDH Kuřim Lukáš Machanec a Jiří Malík, který se stal vicemistrem Jihomorav-
ského kraje v běhu na 100 metrů s překážkami s časem 19,54 sekund, celkově se 
kolektiv umístil na druhé příčce. Jiří Malík dosáhl výrazného úspěchu i v okrese 
Vyškov, stal se 2. vicemistrem na 100 metrů s překážkami v kategorii mužů s ča-
sem 19,19 sekund, tím si zlepšil svůj osobní rekord na elektrické časomíře. 

Poslední školní týden se konala již tradiční soutěž o Prázdninový pohár. Náš 
sbor pomohl při organizaci těchto závodů a zúčastnilo se jí i družstvo mladších 
žáků, které obsadilo druhou příčku. 

Dne 18. září proběhl Závod požárnické všestrannosti dvojic ve Tvarožné. 
V kategorii dorost jsme postavili jednu smíšenou hlídku ve složení: Veronika a Jiří 
Malíkovi. Tato dvojice soupeřila proti hlídkám složených jen z chlapců. Odstarto-
vala jako první a doběhla do cíle s časem 14 minut 40 sekund, nasbírala pouze dva 
trestné body, a proto se umístila na prvním místě. Rozdíl mezi prvním a druhým 
místem byly 4 minuty.  

Od září se začalo scházet i družstvo starších žáků, které se začalo připravovat 
na podzimní kolo hry Plamen okresu Brno-venkov. První závod proběhne 2. října 
v Moravských Bránicích.  

V tomto závodě a celoroční činnosti dorostu budou mít premiéru i čtyři přihlá-
šení jednotlivci: Jiří Malík, Radim Skládaný, Petr Skládaný a Veronika Malíková. 
Pevně věříme, že se nám podaří obsadit přední příčky. Proto mají jednotliví čle-
nové hlídek půl roku dopředu naplánovanou individuální přípravu pro zdokonalení 
fyzické kondice i ověření znalostí v oboru požární ochrany, zdravotní přípravy, 
topografie a střelby. 

 
  
 

Ivanovice na Hané -   
obr. 1  Příprava na základně 
 obr. 2  Odstartován požární útok   

 
 Veronika Malíková  
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DVACET  LET  SAMOSTATNOSTI  
 

Po převratu v listopadu 1989 došlo i na referendum v naší obci. Otázka zněla, 
zda se chtějí občané obce Viničné Šumice osamostatnit ve výkonu samosprávy a 
státní správy od Pozořic. Většina účastníků referenda řekla ano. Dvacetiletý výkon 
samosprávy na vlastním „dvorku“ nabízí možnost k ohlédnutí.  

Společenský život je komoditou finančně méně náročnou, avšak závislou na 
ochotě lidí něco zorganizovat. Do roku 2006 bylo pouze několik společenských 
akcí do roka. Jak se tehdy říkalo: „tady chcípl pes“. Po roce 2006 nastalo vzedmutí, 
jež však nevydrželo do konce volebního období. Žádná dosud zvolená zastupi-
telstva nevytvářela pro společenské a zájmové organizace podmínky, jež by je 
motivovaly k pořádání kulturně-společenských akcí. A vzniklý nedostatek se 
snažili zastupitelé až v posledním volebním období zajistit sami.  

V investičních počinech došlo ke krokům s velkými finančními náklady. 
Některá pochybení jsou prakticky neodstranitelná. Což je doložitelné i na několika 
nedokončených stavbách, na nichž se již léta nepracuje. Nebo na stavu jiných 
objektů a zástavby. Obec si nezajistila nikoho, kdo by stavebním aktivitám vtiskl 
jasná pravidla koncepčního rozvoje obce pro 21. století, jež by v první řadě 
prospívala obci.   

Nakládání s finančními prostředky nese známky malé finanční vyspělosti. 
Ztráty jsou dány především dvěma faktory. Jednak nezájmem čerpání gran-
tů hlavně v dobách, kdy byly snadno dostupné, a dále neschopností ochránit vlastní 
finanční prostředky. Obec investovala do nevyzrálých projektů. Díky tomu bude 
další dvacetiletí zatíženo dluhy, které ochromí samosprávu na několik volebních 
období bez adekvátního zisku. 

Kdo za tento stav nese zodpovědnost? V první řadě sami občané. Většina 
z nich při volbách preferovala jiné zájmy, než rozvoj obce. Opakovaně volili 
zastupitelstva, v nichž se do negativního světla dostávali ti, jež chtěli posunout 
samosprávu na vyšší úroveň.   

Z uvedeného není dosavadní dvacetiletá bilance lichotivá a do podvědomí se 
vkrádá úvaha, zda by nebyla obec dále, pokud by setrvala pod „jhem“ Pozořic. 

Letošní volby do zastupitelstva obce opět občanům umožní, aby určili směr, 
kterým se bude samospráva obce ubírat. Nastaví kormidlo jiným směrem nebo 
potvrdí stávající kurz? Budou dominovat sliby nebo činy? Odpovědi na tyto a další 
otázky dají voliči a následně nově zvolení zastupitelé. 

Mojmír Ryška 
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 „VŽDY Ť JSEM TO VIDĚL NA VLASTNÍ O ČI…!“ 
 

Charakter tohoto příspěvku by se možná hodil spíš ještě jako lehké letní 
dovolenkové čtení, ale možná vás zaujme, i když čas dovolených už pomalu končí.  

Často se setkáváme s výše uvedeným tvrzením, a jak může být někdy ošidné, 
o tom jsem se nedávno dověděl z přednášky Dr. Grygara o problému UFO, ze které 
v krátkosti ocituji: 

„Dne 2.12.1983 ve večerních hodinách kolem 19.45 řada lidí, kteří v ten večer 
byli venku, viděli na noční obloze řadu svítících bodů, které se po dobu několika 
minut neslyšně pohybovaly od západu na východ a zanechávaly za sebou kouřovou 
stopu, přes kterou prosvítaly hvězdy. Do redakce Mladé fronty přišlo tehdy několik 
listů a tak redaktoři vyzvali čtenáře, kteří to viděli, aby svá pozorování popsali. 
Přišlo asi 330 dopisů od Aše po Prešov. My astronomové jsme si ty dopisy vyžádali 
a zkoušeli je vyhodnotit, aby se jev dal identifikovat. Z mnoha uvedených údajů se 
nám podařilo zhruba odhadnout pozici, kde by se celé to divadlo měl odehrát; 
vycházela výška kolem 100 km, což je oblast, kde zanikají umělé družice a nosné 
rakety. Pak jsme dostali z Velké Británie data z radarových pozorování, kde bylo 
opravdu nalezeno těleso, které se v tu dobu pohybovalo ve výšce od 99 do 91 km, 
než zaniklo. Zjistilo se, že šlo o nosnou raketu jedné sovětské družice, která ji 
nejprve vynesla na oběžnou dráhu a pak sama shořela ve vysokých vrstvách 
atmosféry. Jev byl tedy identifikován, vysvětlen, a my jsme si při té příležitosti 
mohli ověřit, jak přesná jsou laická pozorování.  

Co tedy lidé napsali: Udávaná vzdálenost těles nad hlavou pozorovatele se 
pohybovala od 20 metrů do 15 kilometrů, skutečná vzdálenost byla 106–310 km. 
Rozestup jednotlivých bodů byl udáván od 1,5 metru do 2 km, skutečný 10 km. 
Rychlost pohybu celého jevu byla údajně od 40km/h do 900 km/h, skutečná 
rychlost byla 28 260 km/h. Nejpodivnější ale byla chyba v určení času. Zatímco 
výše uvedené chyby jsou u nezkušeného pozorovatele celkem pochopitelné (když si 
odmyslíme oněch udávaných 20 metrů výšky), čas pozorovaného jevu byl uváděn 
v rozmezí ±2 hod. To už se nedá vysvětlit nezkušeností, protože dneska všichni mají 
hodinky a lidé byli venku hlavně proto, že šli do kina a kino tehdy začínalo všude 
ve 20 hod. Takže kdyby si jen tuto věc uvědomili, odhadli by čas víceméně správně. 
Jak vidíme, nelze se tedy spolehnout ani na to, že by laický pozorovatel správně 
určil tak jednoduchou věc, jako je doba, kdy se něco stalo. 

Na jedné straně musíme laická pozorování brát vážně – ti všichni lidé opravdu 
něco viděli, dokonce viděli totéž, ale jejich výklad byl naprosto nevhodný k tomu, 
abychom se pouze z jejich údajů pokoušeli odvodit něco pro identifikaci objektu.“ 

Ve světě, který nás obklopuje, je spousta věcí nečekaných a neznámých, i 
když přirozených, a nezkušený člověk, který daný jev vidí, má sklon vidět ne to, co 
se děje, ale to, co chce vidět nebo co čeká, že uvidí. Často danou věc chybně 
interpretuje, a to je pak živná půda pro bulvár, lovce senzací a různé záhadology, 
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pro které není rozhodující pravdivost a objektivní poznání, ale zisk.  

Zdá se to paradoxní, ale  mně osobně učí křesťanství se dívat na věci střízlivě 
a v první řadě hledat přirozená vysvětlení. Víra mi říká, co z nadpřirozených 
skutečností je a co není možné a co zavání pověrou či vyslovenou falší. A tak se 
snažím nehledat tajemno pod každým kamenem, protože mnohé věci, co na první 
pohled vypadaly velmi záhadně, se ukázaly jako docela přirozené. A už mnohokrát 
jsem si připomněl pravdivost památných slov spisovatele Chestertona: „Od dob, 
kdy lidé přestali věřit v Boha, ne že by nevěřili ni čemu; naopak – věří všemu.“ 

P.Jan Nekuda, farář 
 
 

 

 

DEVADESÁTÉ VÝROČÍ ZALOŽENÍ SOKOLA  
VE VINI ČNÝCH ŠUMICÍCH 
 
     V letošním roce uplynulo již neuvěřitelných 90 let od založení Sokola ve Vinič-
ných Šumicích. Na památku všem, kteří se zasloužili o vznik a činnost TJ Sokol  
pořádá Tělocvičná jednota Sokol slavnostní shromáždění, na kterém se bude nejen 
vzpomínat, ale i rekapitulovat a hodnotit činnost TJ za celých 90 let. 
 

Slavnostní shromáždění se koná 
v neděli 24. října 2010 ve 14.00 hod. 

v budově sokolovny 
 
      Na programu bude stručné ohlédnutí za historií Sokola ve Viničných Šumicích, 
založení a  trvání sportovních oddílů kopané, nohejbalu a stolního tenisu,  všestran-
ná cvičení v sokolovně, kulturní činnost jednoty, výstavba sokolovny a její rekon-
strukce. Nebude chybět tělovýchovné vystoupení mladších žáků a žákyň a ukázka 
cvičení rodičů s dětmi. Následovat bude beseda a občerstvení. 
     V přísálí sokolovny bude možné shlédnout  výstavku fotografií celé devadesá-
tileté éry TJ Sokol a  je také připravena prohlídka zrekonstruovaných prostor 
sokolovny. 
      
     Na toto slavnostní shromáždění srdečně zveme všechny členy a 
příznivce Sokola. 

Zdena Puklová 
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VÝROČÍ OBCE 
V letošním roce veškeré snažení na obci bylo směrováno na dokončovací prá-

ce okolo výstavby kanalizace a úprav místních komunikací. A tak na kulturu a 
ostatní dění na obci jaksi nebyl čas. Nyní konečně obec dostává důstojný vzhled a 
letošní tradiční hody proběhly již na „skoro“ upraveném terénu.  Ještě se chystají 
oslavy 90. let Sokola.   

A co obec? Dá se něco slavit? Zajisté. Jelikož doposud nebyla k tomu letos 
příležitost, v krátkosti se zmíním, která kulatá výročí by si obec mohla letos 
připomenout.  

1/  Především je to nejstarší, kterým je již 660 let od první písemné zmínky o 
obci. Před deseti lety se oslava nekonala, neboť nebyly k tomu vhodné reprezentač-
ní prostory (opravoval se obecní úřad), letos pro změnu tomu zase neodpovídal 
vzhled obce.  

2/  Dalším výročím je 125 let trvání školy na obci. Okolí školy v letních 
měsících bylo vylepšeno úpravou hřiště. 

3/  Před 110 lety se zde narodil významný rodák, František V. Kříž.  
František Kříž (26.2.1900 – 24.11.1982) byl spisovatel, lyrický prozaik a uči-

tel v Brně. Psal prosy inspirované biblí nebo antickým bájeslovím, Noc (1920), 
Evangelium (1923), Jidáš Iškariotský (1927), Dionysos a satyr (1928), Eva (1929), 
Srdnatá Marína (1934), romány Děti země (1935), A zpívají (1937) a básnickou 
sbírku V jámě lvové (1946). Většinu svých prací dějově umístnil do prostředí své-
ho rodiště. Je rovněž spoluautorem čítanek pro národní školu.  

Svoje díla podepisoval František V. Kříž, kde zkratka V. označovalo jméno 
Václav. V matrice narozených  je zapsán jako František Josef,  jeho otec se jmeno-
val Václav Kříž, taktéž jeho starší bratr, který studoval na učitele a padl v I. 
světové válce. Zřejmě si zkratku přidal na paměť bratra nebo otce. Manželka jeho 
byla Anna a bydleli v Brně na Hroznové ulici. Do naší obce, na chatu pod lesem, 
stále jezdí jeho dvě dcery. Na rodném domě č. 102 má umístněnou pamětní desku.  

Jak již samo o sobě napovídá spisovatelovo příjmení, patří do velmi rozšíře-
ného rodu v naší obci. Vždyť na počátku 20. století tu žilo 21 rodin Křížů a vyznat 
se mezi nimi nebylo jednoduché. Rod Kříž je v obci Viničné Šumice usazen od r. 
1650 až do současnosti. Studiem matrik se mi podařilo za tu dobu zjistit 950 nosi-
telů  tohoto příjmení v obci. Na začátku mají společného předka, dále se dělí na 3 
větve. Pro současné potomky Křížů můžeme konstatovat, že jsou si všichni navzá-
jem příbuzní, avšak mezi některými může být rozdíl až deset generací. To platí i 
v případě spisovatele Fr. Kříže, jehož rodová větev v obci nemá přímé příbuzné. 

Největší budovatelská akce v dějinách obce skončila. V příštích letech, 
doufám,  se již určitě najde čas a prostor i na důstojné oslavy, např. nejstarší výročí 
obce si můžeme připomenout za šest let – v r. 2016 bude 666 let trvání obce. 

Pavel Vrba 
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DĚTSKÁ POUŤ 
 

  V neděli 19. 
září TJ Sokol 
uspořádal pro 

děti tradiční 
dětskou pouť, 

tentokrát na 
hřišti pod 

lesem.   
 

 
  Děti si zasoutěžily 
a za odměnu si 
mohly vybrat ceny. 
 
Foto Pavel Vrba  

 
 

 



__________________ZPRAVODAJ obce Viničné Šumice_____________  
 

 30 

Petr Neužil 

NÁVŠTĚVA Z USA 
 

Ke stoletému výročí narození spisovatele Františka Neužila jsem pro jeho 
rodinu sestavoval rodokmen předků, kteří pocházeli z Jezer a sem přišli z Koval-
ovic. Mimo to jsem měl zjištěny i další Neužily, kteří žili ve Viničných Šumicích.  

 
V pátek 25. června 2010 zavítali na Pozořicko na návštěvu z USA mladí 

manželé s matkou, potomci Neužilů, a hledali zde ještě žijící potomky a své 
vzdálené příbuzné.  Přijeli nejprve do Kovalovic č. 83, odtud pokračovali na chatu 
spisovatele v Pozořicích. Zde zjistili, že s těmito Neužily přímí příbuzní nejsou, 
proto je nasměrovali do knihovny v Pozořicích. Po komplikované domluvě, kdy 
návštěva neznala ani slovo česky a my zase naopak anglicky, si zdejší knihovnice 
pí. Sedláková vzpomněla na mne, že bych snad o tom mohl vědět více. Pro 
vzájemnou domluvu nám dělala tlumočnici její vnučka. Paní Zdeňka Sedláková mi 
předtím zavolala, že za půl hodiny přijedou a ať si zatím k tomu nachystám 
podklady. Sám jsem byl zvědav na to, kam je asi zařadím. Přijela mladá paní 
Kathryn Fenn s manželem a svojí matkou.  

 
Po vzájemném porovnání a upřesnění rodinných dat jsme došli k závěru, že 

jejich předkové pocházeli z obce Viničné Šumice.  
Ze 13 dětí Františka a Vincencie Neužilových zůstalo 5 synů a 3 dcery. 

Jejich čtyři synové v r.1903 odjeli do 
Ameriky, z nich se později jeden vrátil, 
ostatní tři – Petr, Jan a Vincenc, zde 
zůstali.  

Z těchto bratří nejstarší Petr Neužil 
(1876 - 1938) se usadil v Clevelandu, byl 
tesař a stavěl domy. Připojil se k Lidové 
spořící a úvěrové společnosti, kde byl 30 
let, a  postupně stal se jejím vicepresi-
dentem a nakonec 62. presidentem. Měl 
pět dětí, tři syny a dvě dcery. Jedna jeho 
dcera byla Herme Neužilová (*1907), 
která se provdala za Wakefilda, který jako 
voják bojoval za druhé světové války 
v Evropě. A těchto vnučka Kathryn Fenn, 
profesorka historie na univerzitě v Severní 
Karolíně, přijela do Česka hledat své žijící 
příbuzné.  

Co mne velice překvapilo, bylo to, že měli zjištěno všech 10 generací Neu-
žilů, které já jsem před lety pracně v archívu vyhledával. Takže skoro místo rady 
ode mne, pro kterou si přijeli, jsem si mohl ještě doplňovat i já chybějící data. 
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Nakonec přeci jsme se dobrali zdárného výsledku. V současné době sice v obci 
Viničné Šumice již Neužilové nežijí, avšak nejbližší jejich ještě žijící příbuzný je 
Vít Neužil, jenž se přestěhoval z Vin. Šumic do Pozořic, a kterého stihli navštívit 
ještě v neděli před odletem zpět do vlasti.  

Zanechali mi fotografii Petra Neužila a z přiloženého novinového výstřižku 
týkající se jeho úmrtí jsem se dověděl že se narodil v Československu, nedaleko 
Prahy a vzdělán byl ve Vídni.  Jeho rodiště Viničné Šumice je u nás cca 200 km od 
Prahy, což pro Američany je vzdálenost nedaleko (skoro jako vedle).  

Seběhlo se to vše tak narychlo, že v tom zmatku jsem zapomněl si udělat 
foto tak vzácné návštěvy, která není na denním pořádku. Taková odměna pro ge-
nealoga se pokaždé jen tak nenaskytne. Dále chtěli vědět něco bližšího o Petrově 
manželce Karolíně, rozené Zikové, což jsem jim nemohl posloužit. Domluvili jsme 
se na vzájemné spolupráci, že se pokusím něco více zjistit o Karolíně, a oni mi 
naopak pošlou potomky všech Neužilů v Americe.  

Čas ukáže, jak to vše nakonec dopadne.  
Pavel Vrba 

 
 

SETKÁNÍ S ŠÁRKOU KAŠPÁRKOVOU 
Byl teplý srpnový večer a na dveře našeho rodinného vinařství někdo zaklepal. 

Za matným sklem se rýsovala štíhlá silueta a to už mi bylo jasné, že ohlášená vzác-
ná návštěva – olympijská medailistka z Atlanty, mistryně světa a mnohonásobná 
mistryně republiky v trojskoku – Mgr. Šárka Kašpárková – dorazila na malou 
degustaci vín z naší produkce. 

Při symbolické ochutnávce několika vín jsme vzájemně probrali naše  součas-
né působení. Tak jsem se dověděl, že kandiduje do zastupitelstva  města Brna za 
uskupení Suverenita – blok Jany Bobošíkové. Diskutovali jsme o veřejné správě 
obcí a shodli jsme se, že je potřebné se ucházet o funkce v samosprávě i přesto, že 
se jedná  o nevděčnou službu. 

Moje stanovisko, že do místního obecního zastupitelstva kandiduji za hnutí 
Starostové a nezávislí, Šárka Kašpárková vnímala pozitivně, a jako důkaz svolila 
uveřejnění naší společné fotografie. Pro svoje další společenské povinnosti se 
Šárka rozloučila se slibem, že „zase někdy“,  jak pojede okolo se zastaví na kousek 
řeči. Setkání to bylo krátké ale milé a velké. 

        Petr Kříž 
 
FOTO:  Šárka Kašpárková podporuje hnutí Starostové a nezávislí ve Viničných 
Šumicích  /viz 1. strana obálky/ 
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CO,  KDY,  KDE,    …..? 
 
13.   října  sběr velkoobjemného odpadu 
24.  října    Slavnostní shromáždění k 90. výročí založení  
       Sokola v obci 
  6.   listopadu  Zábavný večer s uzeným 
27.- 28. listopadu  Výstava betlémů 
11.   prosince   Předvánoční výtvarná dílna v sokolovně 
 

 
 

 
Zlatnická dílna 

Klenoty K&K s.r.o. 
Vini čné Šumice č.149 

 
Provádíme: 

zakázková výroba zlatých a stříbrných šperků 
návrhy šperků v 3D programu 

výroba zásnubních a snubních prstenů 
opravy, čištění a leštění šperků 

povrchové úpravy zlacení, stříbření, rhodiování 
výkup zlata 

 
MOB.:  731 116 119,  603 525 797 
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